
ΑΡΧΑΙΑ Αϋ ΛΥΚΕΙΟΥ ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ 
 

ΕΠΙΘΕΤΑ Γ΄ ΚΛΙΣΗΣ 

 

Τα τριτόκλιτα επίκετα διαιροφνται κατά το χαρακτιρα τουσ, όπωσ και τα ουςιαςτικά, ςε φωνηεντόληκτα και 

ςυμφωνόληκτα. 

 

Α ϋ .  Φ ω ν θ ε ν τ ό λ θ κ τ α  ε π ί κ ε τ α  τ θ σ  γ ϋ  κ λ ί ς θ σ  

α) Τρικατάληκτα (ςε -ῠσ, -ειᾰ, -ῠ) 

 

ε ν ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  

 αρςενικό θηλυκό ουδζτερο αρςενικό θηλυκό ουδζτερο 

ον. βακὺ-σ βακεῖα βακὺ κῆλυ-σ κιλειᾰ κῆλυ 

γεν. βακζ-οσ βακείασ βακζ-οσ κιλε-οσ κθλείασ κιλε-οσ 

δοτ. βακεῖ βακείᾳ βακεῖ κιλει κθλείᾳ κιλει 

αιτ. βακὺ-ν βακεῖαν βακὺ κῆλυ-ν κιλειᾰν κῆλυ 

κλ. βακὺ βακεῖα βακὺ κῆλυ κιλειᾰ κῆλυ 
 

π λ η θ υ ν τ ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  

 αρςενικό θηλυκό ουδζτερο αρςενικό θηλυκό ουδζτερο 

ον. βακεῖσ βακεῖαι βακζ-α κιλεισ κιλειαι κιλε-α 

γεν. βακζ-ων βακειῶν βακζ-ων κθλζ-ων κθλειῶν κθλζ-ων 

δοτ. βακζ-ςι βακείαισ βακζ-ςι κιλε-ςι κθλείαισ κιλε-ςι 

αιτ. βακεῖσ βακείασ βακζ-α κιλεισ κθλείασ κιλε-α 

κλ. βακεῖσ βακεῖαι βακζ-α κιλεισ κιλειαι κιλε-α 
 

Παρατηρήςεισ 

Τα τριτόκλιτα επίκετα ςε -υσ,-εια, -υ: 

1. ςτο αρςενικό και ςτο ουδζτερο είναι γενικϊσ οξφτονα: βακφσ, βαρφσ, βραδφσ, γλυκφσ, δαςφσ, εὐκφσ, εὐρφσ, 

ἡδφσ, κραςφσ, ὀξφσ, παχφσ, ταχφσ, τραχφσ κ.ά.· βαρφτονα είναι μόνο το κῆλυσ, κιλεια, κῆλυ και το ἥμιςυσ, 

ἡμίςεια, ἥμιςυ 

2. παρουςιάηονται με δφο κζματα: το ζνα ςε -υ, από το οποίο ςχθματίηονται θ ονομαςτικι, αιτιατικι και κλθτικι 

του ενικοφ του αρςενικοφ και του ουδετζρου, και το άλλο ςε -ε, από το οποίο ςχθματίηονται όλεσ οι άλλεσ 

πτϊςεισ και των τριϊν γενϊν· 

3. ςυναιροφν το χαρακτιρα ε με το ακόλουκο ε ι ι ςε ει  

4. το ἥμιςυσ ςυναιρεί πολλζσ φορζσ και το ε+α ςτο τζλοσ του ουδετζρου ςε -θ: τὰ ἡμίςεα και τὰ ἡμίςθ. 

5. τθν κλθτικι του ενικοφ του αρςενικοφ τθ ςχθματίηουν χωρίσ κατάλθξθ -σ (ὦ βακφ, ὦ ταχφ, ὦ κῆλυ, ὦ ἥμιςυ) και 

τθν αιτιατικι του πλθκυντικοφ όμοια με τθν ονομαςτικι (τοὺσ βακεῖσ, τοὺσ ταχεῖσ) 

6. το κθλυκό το ςχθματίηουν με τθν κατάλθξθ -jα: βακζ-jα, όπου το ε+j ςυναιρείται ςε -ει: βακεῖα 

 

β) Δικατάληκτα (ςε -ῠσ, -ῠ, γεν. -υοσ ή -εοσ) 

Κατά τθν γϋ κλίςθ κλίνονται και μερικά ςφνκετα δικατάλθκτα επίκετα ςε -υσ (αρς. και κθλ.), -υ (ουδζτ.), γεν. -υοσ ι-

εοσ, με βϋ ςυνκετικό ουςιαςτικό φωνθεντόλθκτο ςε -υσ (γεν. -υοσ ι -εοσ). 

 

ε ν ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  

 αρςενικό/ θηλυκό ουδζτερο αρςενικό/ θηλυκό ουδζτερο 

ον. ὁ, ἡ εὔβοτρυ-σ τὸ εὔβοτρυ ὁ, ἡ δίπθχυ-σ τὸ δίπθχυ 

γεν. τοῦ, τῆσ εὐβότρυ-οσ τοῦ εὐβότρυ-οσ τοῦ, τῆσ διπιχε-οσ τοῦ διπιχε-οσ 

δοτ. τῷ, τῇ εὐβότρυ-ϊ τῷ εὐβότρυ-ϊ τῷ, τῇ διπιχει τῷ διπιχει 

αιτ. τὸν τθν εὔβοτρυ-ν τὸ εὔβοτρυ τὸν, τὴν δίπθχυν τὸ δίπθχυ 

κλ. (ὦ) εὔβοτρυ (ὦ) εὔβοτρυ (ὦ) δίπθχυ (ὦ) δίπθχυ 



π λ η θ υ ν τ ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  

 αρςενικό/ θηλυκό ουδζτερο αρςενικό/ θηλυκό ουδζτερο 

ον. οἱ, αἱ εὐβότρυ-εσ τὰ εὐβότρυ-α οἱ, αἱ διπιχεισ τὰ διπιχε-α (-θ) 

γεν. τῶν εὐβοτρφ-ων τῶν εὐβοτρφ-ων τῶν διπθχζ-ων τῶν διπθχζ-ων 

δοτ. τοῖσ, ταῖσ εὐβότρυ-ςι τοῖσ εὐβότρυ-ςι τοῖσ, ταῖσ διπιχε-ςι τοῖσ διπιχε-ςι 

αιτ. τοὺσ, τὰσ εὐβότρῡ-σ τὰ εὐβότρυ-α τοὺσ, τὰσ διπιχεισ τὰ διπιχε-α (-θ) 

κλ. (ὦ) εὐβότρυ-εσ (ὦ) εὐβότρυ-α (ὦ) διπιχεισ (ὦ) διπιχε-α (-θ) 
 

Β ϋ .  Σ υ μ φ ω ν ό λ θ κ τ α  ε π ί κ ε τ α  τ θ σ  γ ϋ  κ λ ί ς θ σ  

 

I. Αφωνόλθκτα 

 

α) Τρικατάληκτα 

1 .  Σ ε  - α σ ,  - α ς α ,  - α ν  

 

 ε ν ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  π λ η θ υ ν τ ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  

αρςενικό   θηλυκό   ουδζτερο αρςενικό θηλυκό ουδζτερο 

ον. πᾶσ πᾶςα πᾶν πάντ-εσ πᾶςαι πάντ-α 

γεν. παντ-ὸσ πάςθσ παντ-ὸσ πάντ-ων παςῶν πάντ-ων 

δοτ. παντ-ὶ πάςῃ παντ-ὶ πᾶςι πάςαισ πᾶςι 

αιτ. πάντ-α πᾶςαν πᾶν πάντ-ασ πάςασ πάντ-α 

κλ. πᾶσ πᾶςα πᾶν πάντ-εσ πᾶςαι πάντ-α 

 

Όμοια κλίνονται: ἅπασ, ἅπαςα, ἅπαν· ςφμπασ, ςφμπαςα, ςφμπαν· ἁπαξάπασ, ἁπαξάπαςα, ἁπαξάπαν. 

 

2 .  Σ ε  - ε ι σ ,  - ε ς ς α ,  - ε ν  

 

 ε ν ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  π λ η θ υ ν τ ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  

αρςενικό   θηλυκό   ουδζτερο αρςενικό θηλυκό ουδζτερο 

ον. χαρίεισ χαρίεςςα χαρίεν χαρίεντ-εσ χαρίεςςαι χαρίεντ-α 

γεν. χαρίεντ-οσ χαριζςςθσ χαρίεντ-οσ χαριζντ-ων χαριεςςῶν χαριζντ-ων 

δοτ. χαρίεντ-ι χαριζςςῃ χαρίεντ-ι χαρίεςι χαριζςςαισ χαρίεςι 

αιτ. χαρίεντ-α χαρίεςςαν χαρίεν χαρίεντ-ασ χαριζςςασ χαρίεντ-α 

κλ. χαρίεν χαρίεςςα χαρίεν χαρίεντ-εσ χαρίεςςαι χαρίεντ-α 

 

Κατά το χαρίεισ κλίνονται επίκετα που ςθμαίνουν πλθςμονι: ἀςτερόεισ, ἀνεμόεισ, ἰχκυόεισ, ὑλιεισ, φωνιεισ κ.ά. 

 

3 .  Σ ε  - ω ν ,  - ο υ ς α ,  - ο ν  

 

 ε ν ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  π λ η θ υ ν τ ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  

αρςενικό   θηλυκό   ουδζτερο αρςενικό θηλυκό ουδζτερο 

ον. ἄκων ἄκουςα ἆκον ἄκοντ-εσ ἄκουςαι ἄκοντ-α 

γεν. ἄκοντ-οσ ἀκοφςθσ ἄκοντ-οσ ἀκόντ-ων ἀκουςῶν ἀκόντ-ων 

δοτ. ἄκοντ-ι ἀκοφςῃ ἄκοντ-ι ἄκουςι ἀκοφςαισ ἄκουςι 

αιτ. ἄκοντ-α ἄκουςαν ἆκον ἄκοντ-ασ ἀκοφςασ ἄκοντ-α 

κλ. ἆκον ἄκουςα ἆκον ἄκοντ-εσ ἄκουςαι ἄκοντ-α 

 

Κατά το ἄκων (= μθ κζλοντασ, ακοφςιοσ) κλίνεται και το ἑκϊν, ἑκοῦςα, ἑκὸν (= κζλοντασ, εκοφςιοσ). 

 

 



ΑΡΧΑΙΑ Αϋ ΛΥΚΕΙΟΥ ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ 
 

β) Δικατάληκτα 

Μερικά αφωνόλθκτα επίκετα τθσ γϋ κλίςθσ είναι δικατάλθκτα με τρία γζνη. Αυτά είναι ςφνκετα με βϋ ςυνκετικό 

ουςιαςτικό τριτόκλιτο αφωνόλθκτο και κλίνονται ςυνικωσ όπωσ το βϋ ςυνκετικό τουσ: π.χ. ὁ, ἡ εὔχαρισ, τὸ εὔχαρι·  

ὁ, ἡ εὔελπισ, τὸ εὔελπι· ὁ, ἡ δίπουσ, τὸ δίπουν· ὁ, ἡ μονόδουσ, τὸ μονόδουν·  ἄπουσ, ἄχαρισ, ἄπελπισ, φζρελπισ κτλ. 

 

γ) Μονοκατάληκτα  

Μερικά αφωνόλθκτα επίκετα τθσ γϋ κλίςθσ, απλά ι ςφνκετα, είναι μονοκατάλθκτα με δφο γζνη. Αυτά κλίνονται 

όπωσ τα αντίςτοιχα ουςιαςτικά τθσ γϋ κλίςθσ: ὁ, ἡ βλάξ· ὁ, ἡ κόλαξ· ὁ, ἡ ἅρπαξ· ὁ, ἡ μιγάσ· ὁ, ἡ φυγάσ. 

 

II. Ενρινόλθκτα και υγρόλθκτα 

 

α) Τρικατάληκτα 

 

 ε ν ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  π λ η θ υ ν τ ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  

αρςενικό   θηλυκό   ουδζτερο αρςενικό θηλυκό ουδζτερο 

ον. μζλασ μζλαινα μζλαν μζλαν-εσ μζλαιναι μζλαν-α 

γεν. μζλαν-οσ μελαίνθσ μζλαν-οσ μελάν-ων μελαινῶν μελάν-ων 

δοτ. μζλαν-ι μελαίνῃ μζλαν-ι μζλα-ςι μελαίναισ μζλα-ςι 

αιτ. μζλαν-α μζλαιναν μζλαν μζλαν-ασ μελαίνασ μζλαν-α 

κλ. μζλαν μζλαινα μζλαν μζλαν-εσ μζλαιναι μζλαν-α 

 

Όμοια κλίνεται και το επίκετο ὁ τάλασ, ἡ τάλαινα, τὸ τάλαν. 

 

β) Δικατάληκτα 

 ε ν ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  π λ η θ υ ν τ ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  

αρςενικό/ θηλυκό ουδζτερο αρςενικό/ θηλυκό ουδζτερο 

ον. ὁ, ἡ εὐδαίμων τὸ εὔδαιμον οἱ, αἱ εὐδαίμον-εσ τὰ εὐδαίμον-α 

γεν. τοῦ, τῆσ εὐδαίμον-οσ τοῦ εὐδαίμον-οσ τῶν εὐδαιμόν-ων τῶν εὐδαιμόν-ων 

δοτ. τῷ, τῇ εὐδαίμον-ι τῷ εὐδαίμον-ι τοῖσ, ταῖσ εὐδαίμο-ςι τοῖσ εὐδαίμο-ςι 

αιτ. τὸν, τὴν εὐδαίμον-α τὸ εὔδαιμον τοὺσ, τὰσ εὐδαίμον-ασ τὰ εὐδαίμον-α 

κλ. (ὦ) εὔδαιμον (ὦ) εὔδαιμον (ὦ) εὐδαίμον-εσ (ὦ) εὐδαίμον-α 
  

Όμοια κλίνονται τα επίκετα: 

α. ςε -ων, -ον (γεν. -ονοσ): ὁ, ἡ μνιμων, τὸ μνῆμον· ὁ, ι κακοδαίμων, τὸ κακόδαιμον· ὁ, ἡ ἀγνϊμων, τό ἄγνωμον· ὁ, 

ἡ εὐςχιμων, τὸ εὔςχθμον· ὁ, ἡ ἐλειμων, τὸ ἐλεῆμον· ὁ, ἡ ἄφρων, τὸ ἄφρον κ.ά. 

β. ςε -θν, -εν (γεν. -ενοσ): ὁ, ἡ ἄρρθν, τὸ ἄρρεν (γεν. ἄρρενοσ) 

γ. ςε -ωρ, -ορ (γεν. -οροσ): ὁ, ἡ ἀπάτωρ, τὸ ἀπάτορ (γεν. ἀπάτοροσ)· ὁ, ἡ ἀμιτωρ, τὸ ἀμῆτορ κ.ά. 

 

γ) Μονοκατάληκτα  

Μερικά ενρινόλθκτα και υγρόλθκτα επίκετα τθσ γϋ κλίςθσ είναι μονοκατάλθκτα με δφο γζνη. Αυτά είναι απλά ι 

ςφνκετα με βϋ ςυνκετικό τριτόκλιτο ενρινόλθκτο ι υγρόλθκτο και κλίνονται όπωσ τα αντίςτοιχα ουςιαςτικά τθσ γϋ 

κλίςθσ: ὁ, ἡ μάκαρ· ὁ, ἡ ἄχειρ· ὁ, ἡ μακρόχειρ κτλ. 

 

 

 

 

 

 



III. Σιγμόλθκτα  

 

α) Δικατάληκτα (αρςενικά και θηλυκά ςε -ησ, ουδζτερα ςε -εσ) 

 

 ε ν ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  π λ η θ υ ν τ ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  

αρςενικό/ θηλυκό ουδζτερο αρςενικό/ θηλυκό ουδζτερο 

ον. ὁ, ἡ ἀλθκὴσ τὸ ἀλθκὲσ οἱ, αἱ ἀλθκεῖσ τὰ ἀλθκῆ 

γεν. τοῦ, τῆσ ἀλθκοῦσ τοῦ ἀλθκοῦσ τῶν ἀλθκῶν τῶν ἀλθκῶν 

δοτ. τῷ, τῇ ἀλθκεῖ τῷ ἀλθκεῖ τοῖσ, ταῖσ ἀλθκζςι τοῖσ ἀλθκζςι 

αιτ. τὸν, τὴν ἀλθκῆ τὸ ἀλθκὲσ τοὺσ, τὰσ ἀλθκεῖσ τὰ ἀλθκῆ 

κλ. (ὦ) ἀλθκὲσ (ὦ) ἀλθκὲσ (ὦ) ἀλθκεῖσ (ὦ) ἀλθκῆ 
 

 ε ν ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  π λ η θ υ ν τ ι κ ό σ  α ρ ι θ μ ό σ  

αρςενικό/ θηλυκό ουδζτερο αρςενικό/ θηλυκό ουδζτερο 

ον. ὁ, ἡ ςυνικθσ τὸ ςφνθκεσ οἱ, αἱ ςυνικεισ τὰ ςυνικθ 

γεν. τοῦ, τῆσ ςυνικουσ τοῦ ςυνικουσ τῶν ςυνικων τῶν ςυνικων 

δοτ. τῷ, τῇ ςυνικει τῷ ςυνικει τοῖσ, ταῖσ ςυνικεςι τοῖσ ςυνικεςι 

αιτ. τὸν, τὴν ςυνικθ τὸ ςφνθκεσ τοὺσ, τὰσ ςυνικεισ τὰ ςυνικθ 

κλ. (ὦ) ςφνθκεσ (ὦ) ςφνθκεσ (ὦ) ςυνικεισ (ὦ) ςυνικθ 
 

Όμοια κλίνονται: ἀγενισ, ἀκριβισ, ἀςεβισ, ἀςκενισ, ἀμελισ, ἀτυχισ, δυςτυχισ, ἐπιμελισ, εὐγενισ, ψευδισ, ςαφισ, 

εὐτυχισ, εὐςεβισ, μονιρθσ, δυςϊδθσ, εὐϊδθσ, ἐξϊλθσ, εὐικθσ, εὐμεγζκθσ, ἀνάντθσ, αὐκάδθσ, αὐτάρκθσ κ.ά. 

 

Παρατηρήςεισ 

Τα ςιγμόλθκτα επίκετα τθσ γϋ κλίςθσ ςε -θσ, -εσ ζχουν κζμα ςε -ες-. Στα επίκετα αυτά: 

1. θ ενικι ονομαςτικι του αρςενικοφ και του κθλ. ςχθματίηεται χωρίσ κατάλθξθ, αλλά το βραχφχρονο φων. ε που 

είναι πριν από το χαρακτιρα εκτείνεται ςε θ: κ. ἀλθκες- = ὁ, ἡ ἀλθκισ· κ. ςυνθκες- = ὁ, ἡ ςυνικθσ· κ. πλθρες- = 

ὁ, ἡ πλιρθσ· όλεσ οι άλλεσ πτϊςεισ και των τριϊν γενϊν ςχθματίηονται από το κζμα ςε -ες-, αλλά ο χαρακτ. ς 

ανάμεςα ςτα δφο φωνιεντα αποβάλλεται, και τα δφο αυτά φωνιεντα ςυναιροφνται (κ. ἀλθκες-: ἀλθκζς-οσ, 

ἀλθκζ-οσ = ἀλθκοῦσ· κ. ςυνθκες-: ςυνικες-α, ςυνικε-α = ςυνικθ) 

2. θ ενικι κλθτικι του αρςενικοφ και του κθλυκοφ και θ ενικι ονομαςτικι, αιτιατικι και κλθτικι του ουδετζρου 

είναι όμοιεσ με το κζμα (χωρίσ κατάλθξθ): ὦ ἐπιμελζσ, τὸ ἐπιμελζσ 

3. θ δοτικι του πλθκυντικοφ ςχθματίηεται με απλοποίθςθ των δφο ς: τοῖσ ἀλθκζς-ςι - ἀλθκζςι 

4. θ αιτιατικι του πλθκυντικοφ είναι όμοια με τθν ονομαςτικι του: οἱ ἀλθκεῖσ - τοὺσ ἀλθκεῖσ  

5. τα βαρφτονα ςιγμόλθκτα: 

• ςτθν ενικι κλθτικι του αρςενικοφ και του κθλυκοφ και ςτθν ενικι ονομαςτικι, αιτιατικι και κλθτικι του 

ουδετζρου ανεβάηουν τον τόνο (αν είναι υπερδιςφλλαβα): ὁ, ἡ ςυνικθσ, ὦ ςφνθκεσ - τὸ ςφνθκεσ 

• ςτθ γενικι του πλθκυντικοφ τονίηονται ςτθν παραλιγουςα αντίκετα με τον κανόνα προσ αναλογία με τθ 

γενικι του ενικοφ: τῶν ςυνικων, τῶν πλιρων  

 

 

 


